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The study examines the sites of the 9th-11th centuries located in the north-eastern part of the 

Carpatho-Nistrian lands, which are represented by round-shaped fortified settlements built a 

fundamentis, “long houses”, iron melting furnaces (about 70), craft workshops for manufacturing 

tools and weapons of iron or for manufacturing silver products, hoards with tools and weapons, 

battle axes and swords, miniature iron or bronze axes, hoards of silver items with Islamic and 

Byzantine coins, balance scales and iron weights in bronze foil, silver ingots, Scandinavian 

pendants with animalistic patterns, including ones of the “Gnezdovo” type, amber beads and 

blue, gold or silver barrel-shaped glass beads, burial mounds with cremations and so on. The 

appearance of round-shaped fortified settlements between the Dniester and the Răut and in 

Bukovina was associated with the penetration of the Vikings into the region, who followed the 

old route from the Baltic Sea to the Black Sea, along the Vistula and the Dniester, to the 

Balkans, to Byzantium, to Constantinople or to Baghdad. The fortified settlements served as 

intermediate military camps, gradually becoming military-administrative, craft and trade centers, 

in the creation of which the local Romanized population also took part. The fortified settlements 

were destroyed by nomad raids at the end of the 11th century. 

 

В исследовании рассматриваются памятники IX—XI веков, расположенные в северо-восточной 

части Карпато-Днестровского региона. Они представлены круглыми в плане городищами, 

построенными a fundamentis, «длинными домами», сыродутными горнами (более 70), 

ремесленными мастерскими по изготовлению орудий труда и оружия из железа или серебряных 

украшений, кладами орудий труда и оружия, боевыми топорами и мечами, миниатюрными 

железными или бронзовыми топориками, кладами серебряных изделий с исламскими и 

византийскими монетами, балансовыми весами и железными гирьками в бронзовой фольге, 

серебряными слитками, скандинавскими подвесками с анималистическим орнаментом, в т. ч. и 

«гнездовского типа», янтарными и стеклянными синими, золотистыми или серебристыми 

бочонкообразными бусами, курганными могильниками с трупосожжениями и т. д. 

Появление круглых в плане городищ между Днестром и Реутом и на Буковине связано с 

проникновением в регион викингов, следовавших по древнему торговому пути от Балтийского к 

Черному морю, вдоль Вислы и Днестра, по пути на Балканы, в Византию, Константинополь или в 

Багдад. Городища служили промежуточными военными лагерями, постепенно обретая функции 

военно-административных, ремесленных и торговых центров, в создании которых принимало 



участие и местное романизированное население. Городища были уничтожены набегами 

кочевников в конце XI века. 


